

Hayat EL ADRAOUI



Hayat El Adraoui Professeure-Chercheuse Habilitée à Diriger des Recherches (HDR) en Stratégie et Gestion des Ressources Humaines au sein du Groupe ISCAE et consultante en GRH. Titulaire d'un doctorat en Sciences de Gestion de l'Université Hassan II, son travail a été salué par les félicitations du jury, une nomination au Grand Prix de la Recherche de L'Économiste, et des distinctions dans des colloques internationaux. Elle cumule plus de 14 ans d'expérience terrain, notamment dans le recrutement, la formation, le dialogue social et la refonte de la fonction RH dans de grandes institutions publiques au Maroc. En 2020, elle publie *La Gestion des Ressources Humaines que je peux expliquer...*, un ouvrage issu de ses réflexions pratiques. Elle est également l'auteure de nombreuses chroniques dans L'Économiste et La Vie Économique, où elle vulgarise les enjeux humains de la gestion dans le contexte marocain. Elle milite pour une recherche ancrée, accessible et socialement engagée, au service des transformations organisationnelles.

Hayat El Adraoui Professor and Senior Researcher in Human Resources Strategy and Management at the ISCAE Group and HRM consultant. She holds a PhD in Management Sciences from Hassan II University, and her work has been recognized with congratulations from the jury, a nomination for the Grand Prix de la Recherche de L'Économiste, and

distinctions at international conferences. She has over 14 years of field experience, particularly in recruitment, training, social dialogue, and the overhaul of the HR function in large public institutions in Morocco. In 2020, she published *La Gestion des Ressources Humaines que je peux expliquer...* (Human Resource Management as I Understand It), a book based on her practical reflections. She is also the author of numerous columns in L'Économiste and La Vie Économique, where she explains the human challenges of management in the Moroccan context. She advocates for grounded, accessible, and socially engaged research in the service of organizational transformation.

Valérie BILLEAUDEAU



Valérie Billaudeau est enseignante chercheuse à l'Université d'Angers en Sciences de l'Information et de la Communication. Elle enseigne la communication et a orienté ses recherches sur la coopération dans l'économie sociale et solidaire au sein du laboratoire Espaces et Sociétés-UMR du CNRS 6590. Elle a choisi le film de recherche comme support méthodologie pour capter le réel et le sensible dans la recherche en Sciences Humaines et Sociales et pour élargir l'accès à ses résultats de recherche à un public en dehors du milieu académique. Elle a réalisé trois documentaires de recherche (« Scoper », 52 mn en 2020, « Solidarité au premier temps du confinement : Faire avec », 42 min en 2021 et "Transitions au long cours", 50 mn en 2025) et porte un chantier de « films en recherche » dans son UMR.

Valérie Billaudeau is a lecturer and researcher in Information and Communication Sciences at the University of Angers. She teaches communication and has focused her research on cooperation in the social and solidarity economy at the CNRS 6590 Espaces et Sociétés-UMR laboratory. She chose research film as a methodological tool to capture the real and the tangible in humanities and social sciences research and to broaden access to her research findings to audiences outside the academic world. She has directed three research documentaries (“Scoper,” 52 min, 2020; “Solidarité au premier temps du confinement : Faire avec,” 42 min, 2021; and “Transitions au long cours,” 50 min, 2025) and is working on a “research film” project at her UMR.

Emmanuel BIOTEAU



Emmanuel Bioteau est professeur de géographie à l’Université d’Angers. Il est actuellement directeur du laboratoire de recherche pluridisciplinaire en sciences humaines et sociales Espaces et SOciétés (ESO), déployé dans 6 universités de l’ouest de la France et affilié au CNRS. Ses recherches portent principalement sur l’analyse des liens sociaux de solidarités et aux dynamiques relationnelles qui en découlent. A travers ces dernières, il appréhende les constructions collectives des rapports à l’espace et leurs rapports à l’espace, postulant que la fabrique des territoires tout à la fois relève de, et révèle,

des processus de solidarité à l’oeuvre dans l’espace. Il propose une grille d’analyse des constructions territoriales par les solidarités, laquelle trouve applications dans différents contextes spatiaux (France, Europe centrale et orientale), à l’abord de différents sujets (allant des fragilités et inégalités financières abordées à l’étude du déploiement des microcrédits sociaux dans l’ouest de la France, passant par les fragilités d’accès aux outils et ressources numériques, et jusqu’aux effets de la sensibilisation à la mobilité durable). L’ensemble construit une géographie s’attachant à comprendre comment l’intention de faire avec l’Autre et l’agir ensemble élaborent, par le sensible, une nouvelle cartographie relationnelle à même de (re)qualifier les territoires.

Emmanuel Bioteau is a professor of geography at the University of Angers. He is currently director of the multidisciplinary research laboratory in human and social sciences Espaces et SOciétés (ESO), which operates in six universities in western France and is affiliated with the CNRS. His research focuses primarily on the analysis of social bonds of solidarity and the relational dynamics that result from them. Through this research, he seeks to understand the collective construction of relationships with space and their relationships to space, positing that the fabric of territories both reflects and reveals the processes of solidarity at work in space. He proposes a framework for analyzing territorial constructions through solidarity, which can be applied in different spatial contexts (France, Central and Eastern Europe) and to various topics (ranging from financial fragility and inequality, as addressed in a study of the deployment of social microcredit in western France, to the

fragility of access to digital tools and resources, and the effects of awareness-raising on sustainable mobility). Together, these elements construct a geography that seeks to understand how the intention to engage with others and act together develops, through the senses, a new relational cartography capable of (re)qualifying territories.

Elise BOZ-ACQUIN



Elise BOZ-ACQUIN est Docteure en droit de l'Université de Versailles Saint-Quentin-en-Yvelines (Paris Saclay). Elle a été chercheuse Postdoctorale à l'Université de Genève au sein de Geneva Transformative Governance Lab (GTG LAB) en 2022-2023. Fellow Executive-in-Residence au Geneva Centre for Security Policy (GCSP) en 2021, puis Auditrice de l'Institut des Hautes Études de Défense Nationale (IHEDN) en 2018 elle a été, pendant sept ans, chargée d'enseignement et de recherche en droit constitutionnel et droit international public à l'Université de Paris-Est Créteil et l'Université de Versailles Saint-Quentin-en-Yvelines (Paris Saclay). Ses domaines de recherche sont : le droit constitutionnel et institutions politico-militaires, les questions de défense et de sécurité (la fonction militaire et la gestion politico-militaire des crises), la politique étrangère et la géopolitique de la Turquie (notamment au Moyen-Orient) ainsi que la théorie de l'Etat et du droit.

Elise BOZ-ACQUIN holds a PhD in Law from the University of Versailles Saint-

Quentin-en-Yvelines (Paris Saclay). She was a postdoctoral researcher at the University of Geneva within the Geneva Transformative Governance Lab (GTG LAB) in 2022-2023. She was a Fellow Executive-in-Residence at the Geneva Centre for Security Policy (GCSP) in 2021, and Auditor at the Institut des Hautes Études de Défense Nationale (IHEDN) in 2018, she spent seven years as a lecturer and researcher in constitutional law and public international law at the University of Paris-Est Créteil and the University of Versailles Saint-Quentin-en-Yvelines (Paris Saclay). Her areas of research include constitutional law and political-military institutions, defense and security issues (the military function and political-military crisis management), Turkish foreign policy and geopolitics (particularly in the Middle East), and state and legal theory.

Christina CONSTANTINIDIS



Christina Constantinidis est professeure d'entrepreneuriat à l'École des sciences de la gestion de l'Université du Québec à Montréal. Elle dirige l'Observatoire Entrepreneuriat et Genre et est membre de la Chaire Entrepreneuriat, Altérité et Société. Ses recherches se concentrent sur les dynamiques de genre en entrepreneuriat et dans les entreprises familiales. Depuis 2019, elle coordonne le groupe thématique sur l'étude du genre et de l'entrepreneuriat à l'Association Internationale de Recherche en Entrepreneuriat et PME et à l'Académie de l'Entrepreneuriat et de l'Innovation.

Christina Constantinidis is a professor of entrepreneurship at the School of Management Sciences at the University of Quebec in Montreal. She directs the Entrepreneurship and Gender Observatory and is a member of the Entrepreneurship, Otherness, and Society Chair. Her research focuses on gender dynamics in entrepreneurship and family businesses. Since 2019, she has coordinated the thematic group on gender and entrepreneurship at the International Association for Entrepreneurship and SME Research and the Academy of Entrepreneurship and Innovation.

Philippe CORRUBLE



Philippe Corruble a été professeur à HEC Paris et à l'Institut Catholique de Paris. Diplômé HEC, Docteur en Droit et Habilité à Diriger des Recherches (HDR, Université Paris I Panthéon-Sorbonne), il est depuis septembre 2021 Professeur à l'Ecole de Management de Normandie, où il enseigne le droit des affaires. Ses recherches portent sur les enjeux réglementaires européens et internationaux en droit de la concurrence, face à la mondialisation et à la concentration de l'industrie du transport maritime (transport maritime conteneurisé en ligne) et de la logistique portuaire. Avocat au Barreau du Havre, il exerce une activité de conseil en Droit européen des affaires en qualité d'avocat Of Counsel au sein du cabinet Stream.

Philippe Corruble has been a professor at HEC Paris and the Institut Catholique de Paris. A graduate of HEC, with a doctorate

in law and accreditation to supervise research (HDR, Université Paris I Panthéon-Sorbonne), he has been a professor at the Normandy School of Management since September 2021, where he teaches business law. His research focuses on European and international regulatory issues in competition law, in the context of globalization and the concentration of the maritime transport industry (online containerized maritime transport) and port logistics. A member of the Le Havre Bar, he provides advice on European business law as Of Counsel at the law firm Stream.

Mélina DORVAL



Mélina Dorval est doctorante en administration à l'École des sciences de la gestion de l'UQAM. Ses recherches portent sur les disparités dans le domaine de l'entrepreneuriat, avec un accent particulier sur les enjeux de genre. Sa thèse explore la construction du genre au sein de l'éducation entrepreneuriale dans divers contextes, allant de l'université à l'accompagnement entrepreneurial.

Mélina Dorval is a doctoral student in administration at the School of Management Sciences at UQAM. Her research focuses on disparities in entrepreneurship, with a particular emphasis on gender issues. Her thesis explores gender construction in entrepreneurial education in various contexts, ranging from universities to entrepreneurial coaching.

Alain FAYOLLE



Alain Fayolle est professeur d'entrepreneuriat à l'IDRAC Business School, en France. Il a récemment été professeur invité au CREA (Centre pour l'innovation et l'entrepreneuriat) de l'université de Cagliari et à la Turku School of Economics, en Finlande. Alain a été professeur émérite, fondateur et directeur du Centre de recherche sur l'entrepreneuriat de l'EM Lyon Business School, en France. En 2013, Alain Fayolle a reçu le Prix européen de l'éducation à l'entrepreneuriat et a été élu membre de l'Académie de gestion de la division Entrepreneuriat pour une période de cinq ans (2013-2018), poste qui a culminé avec la présidence de la division pendant l'année universitaire 2016-2017. En 2015, il a reçu le titre de Wilford L. White Fellow par l'ICSB.

Alain Fayolle is Professor of Entrepreneurship at IDRAC Business School, France. He has been recently visiting professor at CREA - Center for Innovation and Entrepreneurship Activities, University of Cagliari and at Turku School of Economics, Finland. Alain has been Distinguished Professor and the Founder and Director of the Entrepreneurship Research Centre at EM Lyon business school, France. In 2013, Alain Fayolle got the 2013 European Entrepreneurship Education Award and has been elected officer of the Academy of Management Entrepreneurship Division for a five-year

period (2013-2018), a position that culminated as Chair of the Division during the 2016-2017 academic year. In 2015, he has been awarded Wilford L. White Fellow by ICSB.

Olivier GERMAIN



Olivier Germain est professeur à l'École des Sciences de la Gestion de l'Université du Québec à Montréal, où il dirige la Chaire Entrepreneuriat, Altérité et Société, membre du Carrefour Entrepreneuriat à Impact. Il est membre associé du Centre de Recherche sur les Innovations Sociales. Ses travaux portent sur les phénomènes de marginalisation dans et par l'entrepreneuriat, les conduites d'activisme entrepreneurial et l'entrepreneuriat de soi.

Olivier Germain is a professor at the School of Management Sciences at the University of Quebec in Montreal, where he heads the Entrepreneurship, Otherness, and Society Chair and is a member of the Impact Entrepreneurship Hub. He is an associate member of the Centre for Research on Social Innovations. His work focuses on marginalization in and through entrepreneurship, entrepreneurial activism, and self-entrepreneurship.

Salimata KONATE



Salimata Konate est doctorante à l'École des sciences de la gestion de l'Université du

Québec à Montréal en administration en spécialisation Économie sociale et solidaire. Sa thèse explore les transformations à l'œuvre lors de la reprise collective d'une entreprise incorporée par ses salarié·es en coopérative de travail et elle interroge l'aspect émancipateur de ces transformations pour les repreneur·es. Elle s'intéresse également aux coopératives de travail et à leurs modes d'organisation.

Salimata Konate is a doctoral student at the School of Management Sciences at the University of Quebec in Montreal, specializing in social and solidarity economics. Her thesis explores the transformations at work during the collective takeover of a company incorporated by its employees as a worker cooperative and questions the emancipatory aspect of these transformations for the buyers. She is also interested in worker cooperatives and their modes of organization.

Sandrine LE PONTOIS



Sandrine Le Pontois est maîtresse de conférences en entrepreneuriat à l'université Jean Monnet Saint-Étienne (laboratoire COACTIS). Ses travaux de recherche portent sur l'évaluation de l'impact des dispositifs d'accompagnement à l'entrepreneuriat, la cognition et les émotions des entrepreneurs à l'ère de la transition (approche systémique complexe/lien avec les imaginaires) ainsi que sur la méthodologie de la recherche en entrepreneuriat. Au prisme de la transition et des enjeux environnementaux et

sociétaux, elle accompagne les étudiants en entrepreneuriat, stratégie, psychologie sociale, management et analyse de la pratique professionnelle.

Sandrine Le Pontois is a lecturer in entrepreneurship at Jean Monnet University in Saint-Étienne (COACTIS laboratory). Her research focuses on evaluating the impact of entrepreneurship support programs, the cognition and emotions of entrepreneurs in times of transition (complex systemic approach/link with the imaginary), and entrepreneurship research methodology. Through the prism of transition and environmental and societal issues, she supports students in entrepreneurship, strategy, social psychology, management, and professional practice analysis.

Maude LEONARD



Maude Léonard est psychologue communautaire et professeure à l'École des sciences de la gestion de l'Université du Québec à Montréal. Elle est membre de l'Axe Organisations sociales et collectives du Centre de recherche sur les innovations sociales, de l'Axe Ancrages, développement et retombées de l'ÉSS dans les territoires du Réseau de recherche en économie sociale et solidaire et de l'Équipe de recherche sur la gestion des entreprises sociales et collectives. Ses travaux portent sur les retombées sociales des organisations de l'ÉSS, des initiatives d'innovation sociale et des processus de recherche partenariale. Elle s'intéresse également aux logiques, aux modalités et aux pratiques

d'évaluation qui permettent de capter et de valoriser ces retombées.

Maude Léonard is a community psychologist and professor at the School of Management Sciences at the University of Quebec in Montreal. She is a member of the Social and Collective Organizations Research Group at the Centre for Research on Social Innovation, the Roots, Development, and Impact of the SSE in the Territories Research Group at the Social and Solidarity Economy Research Network, and the Research Team on Social and Collective Enterprise Management. Her work focuses on the social impacts of SSE organizations, social innovation initiatives, and partnership-based research processes. She is also interested in the logic, methods, and practices of evaluation that make it possible to capture and promote these impacts.

Valérie MICHAUD



Valérie Michaud est professeure à l'École des sciences de la gestion de l'Université du Québec à Montréal. Dans ses travaux de recherche et dans ses cours, elle s'intéresse aux organisations sociales et collectives et à leurs outils et modes de gestion. Depuis 2024, elle est cotitulaire du Réseau de recherche en économie sociale et solidaire, responsable de l'Axe Engagement, travail et care en économie sociale et solidaire. Elle est aussi membre du Centre de recherche sur les innovations sociales et de l'Équipe de recherche en gestion des organisations sociales et collectives.

Valérie Michaud is a professor at the School of Management Sciences at the University of Quebec in Montreal. In her research and teaching, she focuses on social and collective organizations and their management tools and methods. Since 2024, she has been co-director of the Social and Solidarity Economy Research Network, responsible for the Engagement, Work, and Care in Social and Solidarity Economy research area. She is also a member of the Social Innovation Research Center and the Social and Collective Organization Management Research Team.

Sonia TELLO-ROZAS



Sonia Tello-Rozas est professeure titulaire au département d'Organisation et ressources humaines de l'ESG UQAM. Après avoir fini ses études doctorales en économie appliquée (HEC Montréal), elle a réalisé un postdoctorat à la Chaire de recherche du Canada en économie sociale (UQAM). Sonia a co-dirigé l'Incubateur universitaire Parole d'excluEs (IUPE) et agit depuis 2024 comme directrice du Centre de recherches sur les innovations sociales (CRISES). Ses recherches portent sur les innovations sociales et l'économie sociale et solidaire, en privilégiant la recherche partenariale, en mobilisant des inspirations théoriques du Sud et en s'appuyant sur des méthodes quantitatives et qualitatives. Actuellement, elle travaille sur des méthodologies d'inclusion sociale en utilisant la technologie sociale comme lentille d'analyse, sur les pratiques d'évaluation des organismes

communautaires, ainsi que sur les retombées sociales des organismes œuvrant dans la lutte contre la pauvreté et l'exclusion sous l'angle de la justice sociale et épistémique.

Sonia Tello-Rozas is a full professor in the Department of Organization and Human Resources at ESG UQAM. After completing her doctoral studies in applied economics (HEC Montréal), she completed a postdoctoral fellowship at the Canada Research Chair in Social Economy (UQAM). Sonia co-directed the Parole d'excluEs University Incubator (IUPE) and has been director of the Centre for Research on Social Innovations (CRISES) since 2024. Her research focuses on social innovation and the social and solidarity economy, with an emphasis on partnership-based research, drawing on theoretical inspiration from the Global South and using quantitative and qualitative methods. She is currently working on social inclusion methodologies using social technology as a lens for analysis, on community organization evaluation practices, and on the social impacts of organizations working to combat poverty and exclusion from a social and epistemic justice perspective.

Olivier TOUTAIN



Olivier Toutain est professeur associé en entrepreneuriat à la BSB (Burgundy School of Business, Dijon, France) et rédacteur en chef de la revue *Entreprendre et innover*. Depuis 20 ans, il mène des recherches dans le domaine de l'éducation à l'entrepreneuriat, avec un accent particulier

sur la pédagogie et les compétences entrepreneuriales, le soutien à l'entrepreneuriat et l'influence du contexte et des environnements favorables, notamment à travers l'étude des écosystèmes d'éducation à l'entrepreneuriat (EEE). Ses principaux domaines d'étude sont l'enseignement secondaire (en particulier la formation professionnelle), l'enseignement supérieur et le monde entrepreneurial professionnel (en particulier celui du soutien). Ses travaux actuels portent également sur les défis de l'intelligence artificielle et des technologies numériques dans l'éducation à l'entrepreneuriat, ainsi que sur les processus entrepreneuriaux dans le contexte du développement durable. Auteur de plus de 70 publications, il collabore avec des institutions internationales (OCDE, Union européenne).

Olivier Toutain is Associate Professor of Entrepreneurship at BSB (Burgundy School of Business, Dijon, France) and Editor-in-Chief of *Entreprendre et innover* review. For the past 20 years, he has been conducting research in the field of entrepreneurship education, with a particular focus on entrepreneurial pedagogy and skills, entrepreneurial support and the influence of context and enabling environments, notably through the study of entrepreneurship education ecosystems (EEE). His main fields of study are secondary education (especially vocational training), higher education and the professional entrepreneurial world (especially that of support). His current work also focuses on the challenges of artificial intelligence and digital technology in entrepreneurship education, and on entrepreneurial processes in the context of sustainability. Author of over 70

publications, he collaborates with international institutions (OECD, European Union).

Christel VIVEL



Christel Vivel est enseignante chercheuse en économie, membre de l'Unité de Recherche CONFLUENCE : Sciences et Humanités (EA 1598) de l'UCLy et enseigne à l'ESDES Lyon Business School. Depuis sa thèse sur l'entrepreneur dans la tradition autrichienne, elle a entrepris d'explorer à la fois comment la théorie de l'entrepreneur formulée par la tradition autrichienne a été utilisée dans la littérature en management et plus largement en entrepreneuriat, mais aussi d'appliquer la grille de lecture de la tradition autrichienne aux différentes dimensions de l'entrepreneuriat. Ses travaux récents se sont ainsi par exemple portés sur l'entrepreneuriat social et l'entrepreneuriat culturel tout comme l'analyse des développements de la tradition autrichienne contemporaine. Ses travaux ont été publiés dans *l'European Journal of History of Economic Thought*, *l'History of Economic Ideas*. Elle est membre entre autres de *l'European Society for the History of Economic Thought*, l'Association Charles Gides ou l'Académie de l'Entrepreneuriat et de l'Innovation. Elle appartient au comité éditorial de la *Revue de Philosophie Economique*.

Christel Vivel is a lecturer and researcher in economics, a member of the

CONFLUENCE: Sciences and Humanities Research Unit (EA 1598) at UCLy, and teaches at ESDES Lyon Business School. Since her thesis on entrepreneurship in the Austrian tradition, she has explored how the Austrian theory of entrepreneurship has been used in management literature and more broadly in entrepreneurship, while also applying the Austrian framework to different dimensions of entrepreneurship. Her recent work has focused on social entrepreneurship and cultural entrepreneurship, as well as analyzing developments in the contemporary Austrian tradition. Her work has been published in the *European Journal of History of Economic Thought* and *History of Economic Ideas*. She is a member of the *European Society for the History of Economic Thought*, the Charles Gides Association, and the Academy of Entrepreneurship and Innovation, among others. She is on the editorial board of the *Revue de Philosophie Economique*.